
6ka.pl - Niemiecki na Szóstkę - Część 1 - Lekcja 3 [] 2025-07-15

© 6ka Sp.z o.o. Wszystkie prawa zastrzeżone 1/12

Gram chętnie w piłkę.
Ich spiele gern Ball.

Stunde 3, Thema: Ich spiele gern Ball.
Lekcja 3, Temat: Gram chętnie w piłkę.

Witaj ponownie!

Mam nadzieję, że opanowałeś już w stu procentach ostatnią lekcję. Spróbuj teraz sobie trochę
powtórzyć i przypomnieć poznane ostatnio zagadnienia. No to zaczynamy.

Wyobraź sobie, że znajdujesz się w Niemczech, na przykład w Berlinie, idąc ulicą o różnych porach
dnia spotykasz na swojej drodze znajome osoby. Musisz je oczywiście przywitać i pożegnać.

1. Wychodzisz wcześnie rano z domu, a na korytarzu spotykasz swoją sąsiadkę. Co powiesz?
........................................

2. Idziesz dalej, a przed domem czeka na Ciebie kolega, przywitasz go słowami:
........................................

3. Razem idziecie dalej do szkoły. Twój kolega zadaje Ci pytanie: "Wie geht es dir?". Jak odpowiesz
mu na to pytanie?
........................................

4. Następną osobę, którą spotykasz po południu, jest twój wujek. Jak go przywitasz?
........................................

Zobacz odpowiedzi
1. Guten Morgen!/ Morgen!

2. Hallo!

3. Mir geht es gut./ Mir geht es ganz gut./ Mir geht es prima./ Mir geht es solala./ Mir geht es
schlecht./
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4. Guten Tag!/ Tag!

Heute geht es mir sehr gut. Wie geht es dir?
Odpowiedz teraz głośno na to pytanie. Wiem, że to potrafisz!

Taką małą powtórkę będziemy mieć na każdej lekcji. Bardzo ważne w nauce języka obcego jest
utrwalanie i powtarzanie nowej wiedzy.

Dzięki powtarzaniu lepiej się zapamiętuje. A przecież o to nam chodzi! Teraz zacznijmy już naszą
lekcję.

Dzisiaj poznasz zaimki osobowe, dowiesz się jak odmienić czasownik i będziesz potrafił
powiedzieć, co lubisz robić w wolnym czasie.

Pewnie zastanawiasz się, co to są właściwie te zaimki osobowe. To nic trudnego. Chodzi tutaj o
określenia osób - ja, ty, on, ona, ono, my, wy, oni, one.

Najpierw powiem Ci o zaimkach osobowych w liczbie pojedynczej. Niektóre już znasz z
poprzednich lekcji.

Są to:

"ich" - "ja"
"du" - "ty"

ich
ja

du
ty

A teraz poznasz kolejne zaimki:

"er" - "on"
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"sie" - "ona"
"es" - "ono"

er
on

sie
ona

es
ono

To są wszystkie zaimki osobowe, które są w liczbie pojedynczej. Teraz zajmiemy się zaimkami w
liczbie mnogiej. Zalicza się do nich:

"wir" - "my"
"ihr" - "wy"
"sie" - "oni/one"

wir
my

ihr
wy

sie
oni/one

Dzięki tym wszystkim zaimkom osobowym możemy na przykład zastąpić słowo "mama" i
powiedzieć "ona", czyli "sie" lub słowo "brat" zaimkiem "on", czyli "er".

Zaimki osobowe są również potrzebne w odmianie czasownika, podobnie jak w języku polskim.
Kolejną rzeczą, którą dzisiaj poznasz, jest właśnie odmiana czasownika.

To naprawdę nic trudnego. Wystarczy trochę poćwiczyć, a wszystko pójdzie jak należy.
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Najpierw wytłumaczę Ci kilka ważnych rzeczy. Trochę gramatyki. Niestety ona też jest ważna!

W języku polskim wszystkie bezokoliczniki zakończone są na "-ć" (mieszkać, pochodzić, grać itp.).
W języku niemieckim natomiast bezokolicznik jest zakończony na "-en" lub "-n" (np. wohnen,
kommen). Musisz to wiedzieć, by szybciej zrozumieć odmianę czasownika.

A teraz przejdźmy już do konkretów.

Weźmy czasownik "mieszkać", czyli "wohnen".

wohnen
mieszkać

Pierwszym krokiem jest skreślenie końcówki bezokolicznika, czyli "-en". Jeśli to zrobimy, ze słowa
"wohnen" zostanie "wohn". To jest właśnie słowo, do którego będziemy w poszczególnych
osobach dodawać odpowiednie końcówki, które trzeba niestety wykuć na pamięć.

W pierwszej osobie "ich" ("ja") dodajemy do "wohn" końcówkę "-e" i otrzymujemy:

"ich wohne" (To już znasz! Prawda!?)

ich wohne
ja mieszkam

W drugiej osobie "du" ("ty") dodajemy do "wohn" końcówkę "-st" i otrzymujemy:

"du wohnst" (To też już znasz)

du wohnst
ty mieszkasz

W trzeciej osobie "er", "sie", "es" ("on/ona/ono") do "wohn" dodajemy "-t" i otrzymujemy:

"er wohnt" - "on mieszka"
"sie wohnt" - "ona mieszka"
"es wohnt" - "ono mieszka"
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er/sie/es wohnt
on/ona/ono mieszka

No to liczba pojedyncza jest za nami. Przejdźmy do liczby mnogiej. Tutaj też mamy trzy osoby:
"wir", "ihr", "sie".

W pierwszej osobie "wir" ("my") do czasownika "wohn" dodajemy końcówkę "-en" i otrzymujemy:

"wir wohnen" - "my mieszkamy"

wir wohnen
my mieszkamy

W drugiej osobie "ihr" ("wy") do czasownika "wohn" dodajemy końcówkę "-t" i otrzymujemy:

"ihr wohnt" - "wy mieszkacie"

ihr wohnt
wy mieszkacie

W trzecie osobie "sie" ("oni/one") do czasownika "wohn" dodajemy końcówkę taką samą jak przy
"wir", czyli "-en" i otrzymujemy:

"sie wohnen" - "oni/one mieszkają"

sie wohnen
oni mieszkają

Zbierzmy te wszystkie końcówki jeszcze raz w pewnego rodzaju tabelkę, tak abyś kolejny
czasownik odmieniał razem ze mną.

ich -e wir -en
du -st ihr -t

er/sie/es -t sie/Sie -en

A teraz spróbuj razem ze mną odmienić kolejny czasownik który znasz, na przykład "kommen"



6ka.pl - Niemiecki na Szóstkę - Część 1 - Lekcja 3 [] 2025-07-15

© 6ka Sp.z o.o. Wszystkie prawa zastrzeżone 6/12

("pochodzić").

kommen
pochodzić

Po pierwsze skreślamy końcówkę "-en" przy czasowniku "kommen" i pozostaje nam "komm". Do
tego czasownika dodajemy teraz odpowiednie końcówki, które masz wyżej wypisane.

ich komme wir kommen
du kommst ihr kommt

er/sie/es kommt sie/Sie kommen

ich komme
ja pochodzę

du kommst
ty pochodzisz

er/sie/es kommt
on/ona/ono pochodzi

wir kommen
my pochodzimy

ihr kommt
wy pochodzicie

sie kommen
oni/one pochodzą

Mam nadzieję, że nie miałeś większych problemów. Spróbuj jeszcze raz i odmień czasownik
"spielen". Oznacza on "grać, bawić się".
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spielen
grać

Pamiętaj, że na początek musisz skreślić końcówkę "-en" przy "spielen". Wtedy zostaje tylko
"spiel". Do tego czasownika dodajemy wtedy wszystkie końcówki jak wyżej. Odmień teraz głośno
ten czasownik. Powodzenia!

Zobacz odpowiedzi
ich spiele wir spielen
du spielst ihr spielt

er/sie/es spielt sie/Sie spielen

Teraz coś przyjemniejszego! Dzięki poznanej dzisiaj odmianie czasownika będziesz mógł bez
problemu układać proste zdania.

Chcesz powiedzieć, że chętnie grasz na komputerze. Nic trudnego!

spielen - oznacza "grać"
gern - oznacza "chętnie"
Computer - to "komputer"

Żeby poprawnie powiedzieć zdanie: "Ja gram chętnie na komputerze" musisz odmienić czasownik
"spielen" w pierwszej osobie "ich" ("ja"). Otrzymasz wówczas: "ich spiele".

Dalej dodajemy tylko pozostałe słowa "gern" oraz "Computer" i otrzymujemy już całe zdanie:

"Ich spiele gern Computer".
"Ja chętnie gram na komputerze".

Ich spiele gern Computer.
Ja chętnie gram na komputerze.

Jeżeli chcesz powiedzieć, że grasz chętnie na gitarze, to będzie bardzo podobnie, tylko zamiast
słowa "Computer" wstawisz w to samo miejsce słowo "Gitarre".

"Gitarre" - oznacza "gitara"
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Całe zdanie będzie wyglądało następująco:

"Ich spiele gern Gitarre".
"Ja chętnie gram na gitarze".

Ich spiele gern Gitarre.
Ja chętnie gram na gitarze.

Jeżeli chcesz powiedzieć: "Ja chętnie gram w piłkę nożną"

"Fußball" - piłka nożna

wstawiasz po prostu zamiast "Gitarre" słowo "Fußball".

Otrzymamy wtedy zdanie:

"Ich spiele gern Fußball."
"Ja chętnie gram w piłkę nożną."

Ich spiele gern Fußball.
Ja chętnie gram w piłkę nożną.

Jeżeli chcesz powiedzieć: "Ja chętnie gram w tenisa", to powiesz:

"Ich spiele gern Tennis".
"Ja chętnie gram w tenisa".

"Tennis" - to po polsku "tenis"

Ich spiele gern Tennis.
Ja chętnie gram w tenisa.

Jeżeli chcesz powiedzieć: "Ja chętnie gram w karty", to użyjesz tych samych słów co wcześniej i
zamienisz słowo "Tennis" na słowo "Karten".

"Karten" - oznacza "karty"

Całe zdanie brzmieć będzie:
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"Ich spiele gern Karten".
"Ja chętnie gram w karty".

Ich spiele gern Karten.
Ja chętnie gram w karty.

A jeśli chcesz powiedzieć: "Ja chętnie gram w koszykówkę", to powiesz:

"Ich spiele gern Basketball".
"Basketball" - to po polsku "koszykówka"

Ich spiele gern Basketball.
Ja chętnie gram w koszykówkę.

A teraz przypomnijmy sobie jeszcze raz, w co (lub na czym) można grać:

Ich spiele gern...
(Ja chętnie gram w/na...)

Computer
Gitarre
Fußball
Tennis
Karten
Basketball

Na koniec pokażę Ci jeszcze jeden czasownik:

"heißen" - "nazywać się"

Czasownik ten przydaje się, gdy np. przedstawiasz siebie lub kogoś. Zamiast mówić "Ja jestem"
("Ich bin"), możesz powiedzieć: "Ja nazywam się" ("Ich heiße"). Brzmi to tak:

Ich heiße...
Ja nazywam się...

Spróbuj teraz samodzielnie na głos odmienić ten czasownik dla pozostałych osób w liczbie
pojedynczej i mnogiej.

Zobacz odpowiedzi
ich heiße wir heißen
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du heißt ihr heißt
er/sie/es heißt sie/Sie heißen

To będzie tyle w naszej dzisiejszej lekcji. Nauczyliśmy się bardzo dużo ważnych rzeczy. Spokojnie
je sobie poćwicz za pomocą ćwiczeń utrwalających i... do usłyszenia w lekcji czwartej!

Mach's gut. Tschüs! Bis gleich!
Kasia
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Ściąga
Zaimki osobowe

Liczba pojedyncza

ich ja
du ty

er, sie, es on, ona, ono

Liczba mnoga

wir my
ihr wy
sie oni, one

Odmiana czasownika

Zapamiętaj!

1. Czasowniki w języku niemieckim zakończone są końcówką -en lub -n

np.: heißen, wohnen, kommen, spielen, malen

2. Przy odmianie czasownika skreślamy zawsze końcówkę "-en" i w poszczególnych osobach
dodajemy do tematu czasownika (np.: "heiß", "wohn", "komm", "spiel", "mal") odpowiednie
końcówki, tak jak w języku polskim.

Liczba pojedyncza Liczba mnoga
ich -e wir -en
du -st ihr -t
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er/sie/es -t sie/Sie -en

Przykładowa odmiana czasownika "malen" ("malować")

Skreślamy końcówkę "-en" i zostaje nam "mal".

Do tego tematu czasownika dodajemy w odpowiednich osobach wyżej wymienione końcówki.

malen - malować
ich male wir malen
du malst ihr malt

er/sie/es malt sie/Sie malen

Was machst du gern? - Co robisz chętnie?

Ich spiele gern Computer. Ja chętnie gram na komputerze.
Ich spiele gern Gitarre. Ja chętnie gram na gitarze.
Ich spiele gern Fußball. Ja chętnie gram w piłkę nożną.
Ich spiele gern Tennis. Ja chętnie gram w tenisa.
Ich spiele gern Karten. Ja chętnie gram w karty.

Ich spiele gern Basketball. Ja chętnie gram w koszykówkę.
Ich male gern. Ja chętnie maluję.

Ich schwimme gern. Ja chętnie pływam.


